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بازتاب

روابط عمومی مجلس در واکنش به گزارش روزنامه «شــرق» درباره تصویب 
قانونی که شورای عالی فضای مجازی و شورای عالی انقلاب فرهنگی را مستثنا از 
رسیدگی و نظارت می کند، توضیحاتی را ارسال کرده است. گزارش «شرق» درباره 
عواقب ســوء  نظارت گریزی این شــوراها و عدم امکان شکایت و پیگیری مصوبات 
آنها در دیوان عدالت اداری بدون حتی تعیین مرجعی جایگزین برای دادخواهی 
از مصوبات احتمالی که ممکن اســت بــا مصالح عمومی و  منافع مردم در تضاد 
باشد، هشدار داده بود. «شرق» در راستای اجرای قانون مطبوعات متن توضیحات 

محمدعلی قندهاری نیا، مدیر  کل فرهنگی و روابط عمومی را منتشر می کند.
«احتراما به اســتحضار می رســاند در صفحه اول آن روزنامه به شماره ۴۳۰۷ 
مورخ ۱۴۰۱٫۰۳٫۳۰مطلبی با عنوان «یک فرعی در دادخواهی» درج شــده است. 
مقتضی اســت براســاس ماده ۲۳ قانون مطبوعات کشور و به منظور روشن شدن 

اذهان عمومی متن ذیل عینا در اولین شماره و در همان صفحه به چاپ برسد.
۱- موضوع عدم شمول صلاحیت دیوان عدالت اداری بر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و شــورای عالی فضای مجازی برخلاف آنچه توســط برخی رســانه ها 
به عنوان موضوعی جدید بازنمایی شــده اســت، اصلا موضوعــی جدید نبوده و 
نیست و همواره این رویه از زمان تشکیل این دو شورای عالی وجود داشته است و 
به دلیل اینکه شــوراهای مذکور صلاحیت مصوبه گذاری دارند و مصوبات آنها در 
حکم قانون تلقی می شود، سالیان زیادی است که بین حقوق دانان محل اختلاف 
است. شاید به همین دلیل اســت که دیوان عدالت اداری در بسیاری موارد ورود 
بــه موضوعــات و مصوبات این دو نهــاد را در صلاحیت خود ندانســته و جز در 
موارد استثنائی مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی و فضای مجازی در دیوان 

عدالت اداری بررسی نشده است.

۲- از منظر قانون اساســی نیز بر اساس تفاسیر بســیاری از حقوق دانان بر این 
عدم شــمولیت تأکید شده اســت، البته در این خصوص صرف نظر از نظر دکترین 
ســوابقی نیز در شورای نگهبان قانون اساســی وجود دارد. چنان که ریاست وقت 
قوه قضائیه در ۲۸ آبان ۱۳۸۳ از شــورای نگهبــان درخصوص صلاحیت دیوان 
عدالت اداری بر تصویب نامه ها و آیین نامه های قوه مقننه، قوه قضائیه و مصوبات 
شوای عالی انقلاب فرهنگی، شــورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام 
مبتنی بر اصل ۱۷۰ قانون اساســی درخواست تفســیر کرد. براساس نظر شورای 
نگهبان که در ۲۱ دی ۱۳۸۳ صادر شــد، براساس اصل ۱۷۰ و ۱۷۳ قانون اساسی، 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی یا شــورای عالی فضای مجازی که به فرمان رهبر 
انقلاب تأســیس شده اند، نمی توانند نهادی ذیل قوه مجریه باشند و به همین دلیل 
از شــمول قوه مجریه خارج و بر این اساس نباید شکایت نسبت به مصوبات آنها 

در دیوان عدالت اداری انجام شود.
همچنین عدم شــمول صلاحیت دیوان عدالت اداری بر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی مســبوق به سابقه است و پیش از مصوبه اخیر مجلس شورای اسلامی، 
در سال ۱۳۸۵ و در خلال اصلاحات و نسخ قانون سال ۱۳۶۰ عملا هیئت عمومی 
دیوان عدالــت اداری فاقد صلاحیت برای ابطال مصوبات شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی دانســته شد. همچنین در ســال ۱۳۹۰ نیز که در اصلاحیه مجلس مقرر 
شــده بود که هیئــت عمومی دیوان عدالــت اداری درخصوص مــوارد خارج از 
صلاحیت شــورای عالی انقلاب فرهنگی دارای صلاحیت دانســته شود، به  دلیل 
ایراد شــورای نگهبــان نهایتا این مصوبه حذف شــد که نشــان می دهد مجلس 
شورای اسلامی در سال ۱۳۹۰ نیز صلاحیت دیوان عدالت اداری ناظر بر مصوبات 

شورای عالی انقلاب فرهنگی را نفی کرده است».

اخـبـار  بـرگـزیـده

اتباع بیگانه بعد  از تولد فرزند  از  
دختران ایرانی به کشورشان  برگشتند

صحبت هــای اخیــر آقای بانکی پــور، نماینده اصفهــان، درباره 
ازدواج بین المللــی زنــان و دختران ایرانی مجرد بالای ۳۰ ســال با 
اتباع بیگانه، اعتراضات و انتقاداتی را به دنبال داشــته است. اگرچه 
نماینده مجلس برای اظهارنظر در هر موردی آزاد اســت؛ اما اینکه 
یــک نماینده مجلــس این گونه حرف بزند صحیح نیســت؛ بنابراین 
من به عنوان یک نماینده مجلس از ســخنان همکارم درباره زنان و 
دختران ایرانی عذرخواهی می کنم و بهتر است ایشان هم از محضر 
آنها عذر تقصیر بخواهد. اگر امروزه بالای دو میلیون و نزدیک به سه 
میلیون دختر مجرد بالای ۳۰ ســال در کشــور داریم، باید راه حل آن 
را پیــدا کنیم و دلایل آن را بررســی کنیم که چرا چنین اتفاقی افتاده 
است. ما حق نداریم به جای ارائه راه حل، بگوییم آنها با اتباع بیگانه 
ازدواج کنند و چنین راهکارها و پیشــنهادهایی مطرح کنیم. ما روی 
کشور، مردم و همچنین روی نسل مان تعصب داریم و به این راحتی 
اجازه چنین کارهایی را نخواهیم داد و بهتر اســت ایشان هم قبل از 
دادن چنین پیشــنهادهایی کمی فکر کند. حتــی به فرض اینکه قرار 
باشــد چنین اتفاقی بیفتد، هم دولت باید لایحه ای قوی به مجلس 
بدهد تا اتفاقات ناهنجار و نامناســب فعلی تکرار نشود که فرزندان 
زیــادی از ازدواج اتباع بیگانه با دختران ایرانــی به دنیا آمده اند؛ اما 
پدران آنها ایران را ترک کرده و به کشور خودشان رفته اند. این اتفاق 
را به هیچ عنوان قبول نداریم و مورد پذیرش ما نیســت و باید جلوی 
تکرار آن گرفته شود.  مسئولان و کارشناسان امر باید برسی کنند که به 
چه دلیل جوانان ما ازدواج نمی کنند؟ چرا از کشور خارج می شوند و 
مهاجرت می کنند؟ باید دلایل این را که چرا نمی توانیم برای آنها کار 
و اشــتغال ایجاد کنیم تا زمینه ازدواج آنها مهیا شود، بررسی کنند. 
در عین حال باید روی فرهنگ کار و تلاش متمرکز شویم. همچنین به 
صحبت های رهبری که در ۱۰ سال گذشته روی مباحث کار و تلاش، 
همت مضاعف، اقتصاد و تولید صحبــت و تأکید کردند، توجه ویژه 
داشــته باشیم. امســال هم درباره تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین 
تمرکز داشتند؛ اما متأسفانه مسئولان فقط در سربرگ نامه های شان 
صحبت های رهبری را منتشر می کنند. اگر این صحبت ها را در عمل 
دنبال کنیم، بعید اســت دیگر نیازی به چنین اظهارنظراتی باشد که 
این همکار نماینده ما بیان کرده است. البته ممکن است این نماینده 
هم نظر خاصی نداشته باشد و خودش از این سخنان پشیمان باشد؛ 
امــا حتی به زبان آوردنــش هم از طرف نماینــده مجلس به صلاح 

نیست و جای تأسف دارد.

واکنش مجلس به یک گزارش

نماینده   مجلس
علیرضا  پاک فطرت

تلاش هــای  بی گمــان 
کشــورمان  متخصصان 
در احیای این جانور شایســته تقدیر و ارزشــمند اســت. 
در این باره خبرها و گزارش هایی منتشــر شده که بسیاری 
از ما آنها را خوانده ایم و دنبال می کنیم؛ بنابراین در اینجا 
نمی خواهم آنها را تکرار کنم؛ بلکه می خواهم بنویســم 
که در کشــورهای دیگر هم کوشــش هایی بــرای تکثیر 
یوزپلنگ (آفریقایی) در اسارت در جریان بوده است و در 
این مورد، به یک مثال مختصر از این تلاش ها در آمریکای 

شمالی بســنده می کنم.  از سال ۱۹۵۶ یوزپلنگ آفریقایی 
در آمریکای شــمالی در اســارات پرورش داده می شود. 
در ایــن مدت جمعیت این جانور به حدود ۲۰۰ یوزپلنگ 
افزایش یافته است که همگی در اسارت متولد شده اند. 
هرچند روند رو به رشــد این جمعیت همواره یکنواخت 
نبوده است؛ بلکه مثلا از سال ۱۹۸۲ تا ۱۹۸۶ نرخ زادوولد 
آنها پنج درصد کاهش یافت که عمدتا به علت کاهش 

تعداد ماده ها در جمعیت بوده است.
مهم تــر از همــه، این اســت که مرگ ومیــر نوزادان 

یوزپلنگ نســبت به دیگر گونه های پرورش یافته در با غ  
وحش ها بالا (در حدود ۳۶.۷ درصد) بوده اســت، شاید 
بــه علت همان یکســانی ژنتیکی که گفتــم. ترکیبی از 
باروری کم و مرگ ومیر بالای نوزادان ســبب شده  است 
جمعیت یوزپلنگ در اســارت در آمریکای شمالی هنوز 
به جمعیتی «خودپایدار» تبدیل نشــود و از لحاظ نظری 
«جمعیت زنده» به شــمار نمی رود؛ یعنی این جمعیت 
هنوز جمعیتی معمولی نیســت کــه بتواند در طبیعت 

دوام بیاورد.

 معصومــه معظمــی: بیــش از ۴۰ روز از زمانی که ســید ابراهیم رئیســی در برنامه زنده 
تلویزیونی از تصمیــم دولت برای حذف ارز ترجیحی با عنــوان «جراحی اقتصادی»  خبر 
داد، گذشــته است. البته بسیاری از کارشناسان اقتصادی و نمایندگان مجلس بر این باورند 
که ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی به معنای واقعی ایجاد رانت و فساد کرده بود و باید حذف 
می شــد. اما سؤال جدی اینجاســت که آیا دولت سیزدهم زمان مناســبی را برای اصلاح 

اقتصادی یا به گفته خودشان جراحی اقتصادی در نظر گرفته است؟
بــه هر حال دولت ســیزدهم بعــد از اظهارنظرها و واکنش هــای مثبت و منفی 
مجلس و جامعه و کارشناســان اقتصادی، همان طورکه رئیسی ۲۰ اردیبهشت وعده 
داده بود، برنامه وســیع اصــلاح اقتصادی یا همان حــذف ارز ترجیحی را اجرا کرد. 
اگرچه کمتر کســی پیدا می شــود که اجرای این کار را ضروری نداند، اما بحث بر سر 
زمان اجرا و چگونگی انجام آن اســت. به عبارتی باید دیــر یا زود این تصمیم اتخاذ 
می شــد، اما برخی از کارشناســان معتقدنــد بهتر بود یا این سیاســت زودتر اجرائی 
می شــد یا به صورت تدریجی پیش می رفت، یا اینکه پیش از این برنامه های جایگزین 
مشــخص و کارشناســانه ارائه می شد تا جامعه را دچار آســیب و فشار کمتری کند. 
نکته قابل توجه دیگر این اســت که چنین جراحی بزرگی قطعا بدون فشار اقتصادی 
مقطعی نخواهد بود؛ بنابراین باید این کار حســاس توســط متخصصان و در شرایط 
مناســبی انجام شــود. تأیید این ادعا هم ســخنان احمد وحیدی، وزیر کشــور است 
که ۲۱ اردیبهشــت با حضور در برنامه تلویزیونی، تأکید کــرد که فقط چهار قلم کالا 
«مــرغ، تخم مرغ، لبنیات و روغن» گران می شــوند و هیچ کالای دیگری «حق و اجازه 
گران شدن ندارد» اما چیزی از این وعده ها نگذشت که محمدحسن آصفری، نماینده 
اراک و عضو هیئت رئیســه کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس تعداد 
کالاهای افزایش قیمت یافته را بســیار بیشــتر از اینها دانست. موضوعی که انتقادات 
جــدی را در جامعه و در بین نمایندگان بر ســر زبان ها انداخــت و رئیس جمهور را 
حساس تر کرد تا نگاه جدی تری به تیم اقتصادی خود داشته باشد. بعد از این بود که 
وزیر کار استعفا داد و وزیر صمت هم در شرف استیضاح یا استعفا قرار گرفت و باید 

منتظر تغییرات احتمالی بیشتری در کابینه ماند.
 راهکاری برای کاهش تبعات  اقتصادی

به هر حال زمان زیادی از این تصمیمات اصلاحی دولت نگذشته و کابینه رئیسی چنین 
ریســکی را پذیرفته و جامعه به دلایل متعددی با مشــکلات ناشــی از حذف ارز ترجیحی 
دست به گریبان است، پس منطق حکم می کند راهکارهای ترمیمی و مسکن هایی را برای 
ممانعت از خون ریزی ناشــی از این جراحی به جامعه تجویز کند. از این رو تصمیم گرفت 
به بخشی از جامعه طبق دهک ها یارانه ۳۰۰ یا ۴۰۰ هزار تومانی بدهد. اما به گفته برخی 
کارشناســان و نمایندگان مجلس این راهکار نیســت و مســکنی موقت است که به دلیل 

افزایش نقدینگی باز هم می تواند در بازار تورم ایجاد کند.
اگرچــه جامعه افزایش قیمت ها را ناشــی از حذف ارز ترجیحی می داند، اما احســان 
خانــدوزی، وزیر اقتصاد دولت ســیزدهم، عوامل دیگــری را علاوه بر آزادســازی قیمت 
کالاهای اساسی در افزایش قیمت ها دخیل می داند. وزیر اقتصاد درمورد علل این گرانی ها 
می گوید: «آمارهای بانک مرکزی حکایت از این دارد که در ماه گذشته نسبت به ماه قبل و 
اسفند سال ۱۴۰۰ دچار افزایش سطح عمومی قیمت ها شده ایم. دو دسته عوامل داخلی و 
خارجی مؤثر در این ارتباط وجود دارد. گاهی به دلیل تفکیک نکردن لازم در این خصوص، 
مردم احساس می کنند افزایش ســطح عمومی قیمت ها تنها ناشی از حذف ارز ترجیحی 
مربوط به همان چند قلم محدود کالا و مشــتقات آنهاســت، درحالی که واقعیت این طور 
نیســت و ســهم کمی از گرانی ها به این موضوع مربوط می شود». او همچنین تأکید دارد: 
«بخش بسیار مهم تری از این گرانی ها برمی گردد به اینکه ما در کشور، عواملی مثل افزایش 
قیمت نهاده های تولید، دســتمزد کارگران، انرژی و آب و برق داریم که به صورت طبیعی، 

همواره در ابتدای سال، موجب بالارفتن هزینه تولید و محصولات نهایی می شوند».
 «کارت  الکترونیکی کالا» راهکار  دائم  یا  موقت؟

بنابراین تنها راهی که فعلا می تواند جامعه را تا حدی در برابر آشفتگی و به هم ریختگی 
قیمت ها حفظ کند، بازگشــت به همان راهکار اولیه ای اســت که مجلس زمان بررســی 
بودجــه ۱۴۰۰ ارائه داد. راهکاری که برخی آن را بازگشــت به عقب می دانند، اما در واقع 
شاید تنها راه فعلی برای جلوگیری از افزایش تورم در جامعه باشد. «کالابرگ الکترونیکی» 
برای جبران بخشــی از تفاوت قیمت ها همان راهکار مجلس اســت کــه قرار بود بعد از 
آزادســازی قیمت کالاهای اساسی و حذف ارز ترجیحی توسط دولت انجام شود. اقدامی 

که برخی آن را تنها راهکار موجود می دانند.
درخصوص ارائه کالابرگ الکترونیکی، پیش از این بهروز محبی، عضو کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس گفته بود: «بر اســاس بررســی ها ۶۰ میلیون ایرانــی ذیل طرح حمایت 
معیشــتی مجلس برای تأمین اقلام اساســی با کارت الکترونیکی ویــژه کالا قرار خواهند 
گرفــت و منابع مورد نیاز این طرح نیز با اســتفاده از ظرفیت هــای درونی بودجه با تغییر 

اولویت های بودجه ای تأمین خواهد شد».
 راهی جز  بازگشت  به مصوبه مجلس نداریم

درخصــوص جراحی اقتصــادی دولت و راهــکار مجلس برای 
برون رفت از فشــار اقتصــادی نظر جلال رشــیدی کوچی، رئیس 
کمیته امنیت کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها را جویا 
شدیم. رشیدی کوچی درباره به کاربردن عبارت جراحی اقتصادی 
به «روزنامه شرق» گفت: «من موافق به کاربردن عبارت «جراحی 
اقتصادی» نیســتم، چراکه برای جراحی بایــد اول فرد را بیهوش 
کنیــم تا درد را احســاس نکند، در حالی که این اتفاقی که در حال تحقق اســت، جراحی 
ســرپایی بدون بی حسی است. پس بهتر اســت عبارت اصلاح قیمت ها را برای آن به کار 

ببریم».
او ادامــه داد: «اصلاح قیمت ها اتفاقی بود که باید می افتــاد و ارز چهارهزارو ۲۰۰ 
تومانی باید حذف می شد، چون ایجاد رانت و فساد کرده بود. از اول هم روی چگونگی 
حذف و روند حذف آن بحث داشتیم. اما اینکه آیا دولتی که مستقر شده است در سال 
اول کاری خود قبل از اینکه بر امور مشرف شود، می تواند این اصلاح اقتصادی را انجام 

دهد یا نه جای شبهه داشت».
رئیس کمیته امنیت کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها اظهار کرد: «نگاه ما 
در مجلس این بود که اصلاح اقتصادی حتما باید انجام شــود اما با تأخیر یک ساله که 
دولت بر امور کشــور مسلط  شــود و بعد این کار را انجام دهد. ولی دولت راه خودش 

را رفت».
نماینده مردم مرودشــت در مجلس تصریح کرد: «متأســفانه مصوبه مجلس در قبال 
«کارت الکترونیکی کالا» هم به صورت کامل رعایت نشــد. در بحث کالابرگی که مجلس 
در نظر گرفته بود، قرار شــد قیمت کالاهای اساســی مثل شــهریور ۱۴۰۰ محاسبه شود و 
مابه التفاوت آن نقدی به دســت مردم نرســد و به تولیدکننده داده شــود، اما این مصوبه 

درست و کامل انجام نشد».
رشــیدی کوچی گفت: «متأســفانه همه موارد دست به دســت هم داد تا امروز شاهد 
این باشــیم که آحاد مردم فارغ از نگاه سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا از شرایط اقتصادی 
ناراحت باشــند. به هر حال دولت به این موضوع ورود کرده اســت و منطق حکم می کند 
همه دســت به دســت هم دهیم تا دولت در این کار موفق شود. هرچند بیشترین کمک را 

دولت خودش با افزایش نظارت و تقویت بازرسی ها باید به خودش داشته باشد».
 راه  نجات دولت  تشدید نظارت  و  بازرسی  بر   بازار   است

این عضو کمیســیون شوراها و امور داخلی کشــور با اظهار تأسف از بازرسی و نظارت 
ضعیــف دولت بر بازار اضافه کرد: «عدم نظارت صحیح بر بازار نگران کننده اســت و باید 
دولت این مرحله گذار را با تشــدید و تقویت نظارت ها از سر به سلامت بگذراند تا بتوانیم 

به فواید این اصلاح قیمت ها دست پیدا کنیم».
رشیدی کوچی در پاســخ به اینکه معمولا به مردم گفته می شود مثلا برای اینکه فلان 
فایده به شما برسد باید این مقطع زمانی سه یا شش ماهه را طی کنید، به نظر شما مردم تا 
کی باید فشار ناشی از اصلاح اقتصادی را تحمل کنند تا به نتیجه برسد و عایدی آن شامل 
حالشان شود، گفت: «یک چرخ دنده است که مدت ها روی هم سوار نبوده و چرخ اقتصاد 
درست نچرخیده است. اکنون نگاه دولت این است که با اصلاح اقتصاد این چرخ دنده جا 
می افتد؛ امــا مادامی که به واردکننده یارانه می دهیم، این اتفاق نخواهد افتاد. دولت باید 

یارانه را به تولیدکننده بپردازد نه واردکننده و دلال».
او یارانه نقدی ۳۰۰ ، ۴۰۰ هزار تومانی را که دولت به مردم داده است، مسکنی موقتی 
دانســت و افزود: «قطعا این حجم نقدینگی که به بازار وارد شده است بار تورمی دارد. به 
نظــرم اگر دولت کمی تحمل می کرد و کالابرگ را به مــردم می داد این چرخ دنده اقتصاد 
راحت تر روی هم سوار می شد. اکنون هم نگرانی مجلس این است که چرخ اقتصاد با این 

کار نچرخد و مشکل ایجاد شود».
رشــیدی کوچی در توضیح مصوبه مجلس برای ارائه کالابرگ الکترونیکی اظهار کرد: 
«کالابرگ طرح خوب و کارشناســی اســت و قرار بود به ازای هر فرد ایرانی اقلام پروتئینی 
ارائه شــود. مثلا هر شــخص در ماه یک کیلو گوشــت قرمز، یک عدد مرغ یک کیلو برنج و 
یک کیلو سیب زمینی و... را که مایحتاج ماهانه اش است، در سبد کالای الکتریکی دریافت 
کند که به قیمت شــهریور ۱۴۰۰ محاســبه شــوند. مابه التفاوت پرداختی تا قیمت آزاد را 
هم قرار بود دولت متقبل شــود و بدون اینکه وجه نقدی جابه جا شــود، پول به حســاب 

تولیدکننده بیاید».
او افزود: «اما متأســفانه تاکنون این مصوبه مجلس اجرا نشــده اســت. اما قرار است 
دولت به این ســمت حرکت کند و یک ماه دیگر از مجلس برای این کار فرصت خواســته 

است تا کالابرگ را راه بیندازد».
رشــیدی کوچی با پیش بینی زمانی برای کاهش فشــارها بــر دوش مردم گفت که اگر 
شــرایط به همین منــوال پیش برود و برجام به نتیجه ای نرســد و تحریمی لغو نشــود و 
در صورتی که دولت نظارتش را تقویت کند، ســال آینده شــاید مشــکلات و فشار اقتصاد 

کاهش یابد.
بنابراین با تکیه بر ســخنان این نماینده و برخی کارشناســان اقتصادی، شــواهد امر 
نشــان می دهد که باید کمربندها را برای مدتی محکم تر ببندیــم  و منتظر بمانیم که یا 
دولــت نظارت ها بر بازار را تقویت کند یا با دریافــت کالابرگ الکترونیکی و راهکارهای 
این چنینی در انتظار بمانیم  تا برجام به نتیجه برســد و اوضاع و احوال اقتصادی کشور 

کمی روبه راه شود.

«شرق» از شرایط دولت پس از جراحی یا  اصلاح اقتصادی گزارش می دهد

کالابرگ الکترونیکی
اجرا  یک گام تا 

آخرین بازمانده ها
ادامه از صفحه اول


